
  محمود كريمي بيرانوند:
مناظره امشب دكتر درخش��ان و غني نژاد 
روش��نگر يك مطلب بود: »تعارفات را كنار 
بگذاريم.« با چه چيزي دقيقاً موافقيد؟چه 
كسي را رهبر فكري مي دانيد؟ چه مكتبي 
را سرلوحه افكار قرار داده ايد؟ نظام فكري 
ما كدام طبقه را تقويت يا تضعيف مي كند؟ 
)مستكبرين يا مستضعفين( از اين جهات 

مناظره اتفاقاً در نقطه درست بود.
 محمد ملاعباسي:

دفعه  قبلي كه دكتر غني نژاد و دكتر درخشان 
با هم مناظره كردند، ۱۴ س��ال پيش بود در 
دانشكده علوم اجتماعي دانشگاه تهران. خودم 
دعوتشان كرده بودم و خيلي هم شور و شوق 
داشتم. حالم گرفته شد كه حرف ها، نقدها، 
لحن ها و همه چيز، همان بود كه ۱۴ س��ال 

پيش. انگار نه انگار كه دنياي ديگري آمده. 
 مجيد شاكري:

بعد از اين هم��ه اتفاقات ك��ه در دهه اخير 
در اقتصاد ايران افتاده، بايد س��ؤال ما روابط 

شخصي مادر راسل باشد؟ بعد از اينكه كل 
اصل ۴۴ ماهيتاً قلب شده، بايد دعوا كنيم كه 
آن اصل ۴۴ متروك را بني صدر نوشته يا نه؟

  عبدالله گنجي:
بدون قض��اوت درب��اره محت��واي مناظره 
درخش��ان- غني نژاد، بايد همه- خصوصاً 
س��يما- متوجه باش��ند كه اين معبر بايد 
به ج��اده اي عري��ض تبديل ش��ود. پس از 
گفت وگوي فاخر مولدان انديشه، حاملان آن 
به ميدان مي آيند و بحث در شعاع وسيع تر و 
در عمق ادامه مي يابد. رشد صورت مي گيرد 

و بازار فحاشان هم كساد مي شود. 
  سيدحسين حسيني:

مناظره اگر مناظره باشد يعني آداب و شرايط 
لازم آن رعايت شود، فقط براي تسلط و برتري 
جويي يكي از طرفين بر ديگري است والا از 
مناظره، نه حق و باطل و نه راستي و ناراستي 
ديدگاهي علمي درنمي آيد. چه رس��د كه با 
پيش داوري، تهمت، افترا ، شخصي سازي و 

آلودگي هاي ديگر هم همراه شود... 

  حسن حسن خاني:
اين خيل��ي باعث تأس��فه كه يك اس��تاد 
كهن س��ال اقتصاد ايران، بياد حرف بزنه و 
ش��ما حس كني ذهن و فكرش رو غرق در 
فردريش فون هايك كرده و انگار يك قدم از 
۴0سال پيش به سمت جلو حركت نكرده. 

  اميرحسين حسيني:
به عنوان كس��ي كه موض��وع پايان نامه ام 
اصل۴۳ قانون اساسي بوده است و مشروح 
مذاكرات اقتصادي قانون اساس��ي را بارها 
خوانده ام، عرض مي كنم ك��ه تقريباً تمام 
ادعاهاي غني نژاد پيرامون اصول اقتصادي 
كذب و دروغ بود. مش��روح پ��ر از رفرنس 
ديني و نكته جالب اينكه ۹۷درصد اعضاي 

خبرگان با قانون اساسي موافق بودند.
   حسام الدين برومند:

فرامتن مناظره آقايان درخشان و غني نژاد 
اين است كه بايد همزمان به مسئله ساختار و 
كارگزار پرداخت. سرعت تحولات و مقتضيات 
زمان مي طلبد ساختار اقتصادي را ترميم كرد 

و كارگزار خوب مي تواند اين كار را بكند ولي 
مشكل ديگر اين است كه كارگزار خوب هم 

در گروي كادرسازي بوده است. 
  سيدياسر جبرائيلي:

فردري��ش هاي��ك ك��ه آق��اي غني ن��ژاد 
اقتص��اددان ليب��رال ايراني مترج��م آثار 
اوس��ت، تحصيلاتش علوم سياسي است. 
از اين جهت اشكالي بر هايك وارد نيست، 
اش��كال از ليبرال ه��اي وطني اس��ت كه 
مترجم آثار اقتصادي انديشمندان سياسي 
غرب اند اما نظريه پردازي اقتصادي را براي 

سياست خوانده هاي ايراني حرام مي دانند!
  سيدامير سياح:

توهين، تحقير، تهمت و... اين ادبيات براي ترويج 
اقتصاد اسلامي و گفتمان رهبر انقلاب، صحيح 
نبود. كاش دكتر درخش��ان اينقدر از امامين 
انقلاب هزين��ه نمي كردن��د. اقتصاددان هاي 
جوان و باسواد زيادي داريم كه مي توانند به طور 
ايجابي، اقتصاداس��لامي را تبيين و انحرافات 

ليبراليسم را متين و مستند نقد كنند.

اين معبر بايد به جاده اي عريض تبديل شود
واكنش هاي كاربران شبكه هاي اجتماعي به بهانه مناظره دكتر غني نژاد و دكتر درخشان

پس از آني ك�ه مناظره اقتص�ادي دكتر درخش�ان و دكت�ر غني نژاد از ش�بكه افق 
پخش ش�د، حواش�ي آن در ش�بكه هاي اجتماع�ي و رس�انه ها كارب�ران را به خود 
مش�غول كرد. جداي از مت�ن مناظ�ره فراتحليل هاي مناظ�ره از نح�وه مواجهه دو 

اس�تاد ب�ا يكديگر و بحث ه�اي ط�رح ش�ده و موضوعاتي كه ب�دان پرداخته ش�د، 
مح�ل بحثي ب�راي كاربران ب�ود كه در ط�ول آن ن�كات مهمي بي�ان ش�د. در ادامه 
بخش هاي�ي از واكنش ه�اي كارب�ران را در فراتحليل مناظ�ره فوق م�رور كرده ايم. 

اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

    تصویر منتخب

       طلوع زيباي خورشيد در ارتفاعات گيلان 
| عكس: مصطفي اسدبيگي | از صفحه توئيتري ايران باشكوه

 دعاي شهيد استاد مطهري
 در آغاز ازدواج

همسر شهيد مطهري)ره( مي گويد:
تازه ازدواج كرده بوديم. يك روز مش��غول نماز ب��ودم كه آقاي 
مطهري به منزل آمدند. نمازم كه تمام ش��د، ايشان خطاب به 
من گفتند حالا كه رو به قبله و در سجاده نماز نشسته اي، از خدا 
بخواه دعايي كه مي گويم در حقمان مستجاب شود. دعا كن كه 
از من »اثرات« و »ثمرات« خوبي به جا بماند. از ايشان پرسيدم 

منظورتان چيست؟ 
پاسخ دادند كه قصد دارم در آينده كتاب بنويسم. از خدا بخواه اين 
اثرات به گونه اي نباشد كه بعد از مرگم آرزو كنم برگردم تا بتوانم 
جبران كنم. در مورد ثمرات هم دعا ك��ن كه خداوند فرزندان و 

نسل شايسته و صالح به ما عطا فرمايد. 
منبع: كانال رسمي »بنياد ش��هيد مطهري« در ايتا برگرفته از 
كتاب »انيس مطهر«، مجموعه اي از خاطرات و سروده هاي خانم 

عاليه روحاني )در دست  انتشار توسط انتشارات صدرا(

   آیينه نفس

برنامه محفل: موفق در اجرا، اثرگذاري يا تأثير اجتماعي؟

مهدي جهان تيغي در توئيتي نوشت: بيش از چهار دهه از عكس بازديد تاريخي آيت الله خامنه اي 
از جنازه هواپيماهاي امريكايي گذشت، اما واقعيت اين است كه تصوير تاريخي تر، غلبه امروز 

آيت الله خامنه اي بر امريكا آن هم بسيار بزرگ تر از صحراي طبس در ابعاد خاورميانه است.

سامان ماهور در توئيتي نوشت: خودتون رو بذاريد جاي دشمن... چه چيزي در قبال ما بيشتر 
از همه خوشحالش ميكنه؟ اگه به نظر شما هم اينكه مردم به جون هم بيفتن به سود دشمن 

است... جامعه را بيش از اين در هر موضوعي دو قطبي نكنيد!

كانال تلگرام��ي »آكادمي هدي« نوش��ت: 
بررسي موفقيت يك برنامه رسانه اي، عمري 
به قدمت اولين برنامه هاي راديويي در اروپا 
دارد. در امور رس��انه اي تجاري و سياس��ي، 
موفقيت با ميزان مشتري، فروش و مشاركت 
سياسي قابل احصاء است، اما در برنامه هاي 
فرهنگي و... اين كار صرفاً با يك نظرسنجي 
و محاس��به بازديد حساب شدني نيست. در 
ماه رمضان مقارن با عيد نوروز، صداوس��يما 
بالاخره از »ماه عس��ليزم« دم افطار دس��ت 
كشيد و برنامه محفل را با فضايي نوآورانه تر 
و سرزنده تر از برنامه هاي مرسوم قرآني، در 

طلايي ترين زمان آنتن پخش كرد. 
حجم واكنش هاي مثبت مجازي )جز چند 
قسمت كه از نظر برخي كاربران كار شبيه 
به شعبده بازي ش��ده بود و...( بازديد بالاي 
كليپ هاي اين برنامه و... نش��ان مي داد كه 
اين برنامه اجمالاً به نسبت گونه هاي مشابه 
خود مورد اقبال قرار گرفته است. اما آيا به 
صرف اقبال مخاطبان مي توان يك برنامه را 

موفق به حساب آورد؟
يكي از مدل هايي كه ب��راي برآورد موفقيت 
رس��انه اي برنامه هاي مذهب��ي، فرهنگي و 
اجتماعي استفاده مي شود مدل اثرسنجي 
دانشگاه پرينستون است. در اين مدل پنج گام 
براي تكميل يك موفقيت رسانه اي تعريف 
مي ش��ود: ۱. موفقيت در اجراي رس��انه اي 
 ۲.جلب توجه مخاطب هدف ۳. جلب توجه 
س��اير رس��انه ها ۴. اثرگذاري )احساس��ي، 
هيجاني و كنشي( و ۵.تأثيرگذاري )شناختي، 

تغيير رفتار و تغييردر سطح جامعه(. 
حال با اين  ش��اخص ها، ش��ايد بهتر  بتوان 
ارزيابي ك��رد كه محفل، ي��ك  برنامه موفق 
است يا يك برنامه محبوب، آن  هم صرفاً در 

ميان مخاطب خاص خود؟
محفل از لحاظ رسانه اي، برنامه خسته كننده اي 
نيست.  ريتم اتفاقات آن تند است، مهمان ها  و 
حرف هايشان پيش بيني پذير نيستند  و روابط 
ميان داوران كه همگ��ي چهره هاي مذهبي 
هستند، توي ذوق نمي زند و حد تعادل ديني 
بودن- جوان پسندانه بودن را به خوبي حفظ 
كرده است. حضور دو چهره بين المللي نسبتاً 
بي افاده ه��م به نمكين ش��دن برنامه كمك 

 كرده است. 
صحبت در مورد اثرگذاري شايد راحت نباشد 
اما تعداد معتنابه فالوورهاي مجازي محفل، 

ويدئوهايي ك��ه از اين  برنام��ه در گروه هاي 
مذهبي مي چرخند، كامنت هايي كه محدود 
به ايرانيان نيست و توسط عراقي ها و  مصري ها 
نيز ابراز مي شود، نشان مي دهد كه محفل به 
نسبت در ميان مخاطب هدف خود اثرگذار 
)به معناي هيجاني- احساسي( بوده و قابل 
حدس است كه جشن حضوري محفل در روز 

يك شنبه نيز جشني شلوغ خواهد بود. 
اما تئوريس��ين هاي رس��انه، موفقيت يك  
برنامه رسانه اي را بدون ايجاد تأثير و تغييري 
مثبت در جامعه كه لازمه آن درگير كردن  
قشرهاي مختلف مخاطبان و تغيير نگرش 
آنهاست، ناكافي مي دانند. آيا محفل در اين  
مرحله - تأثير عميق- نيز موفق بوده است؟ 
براي نگارن��ده در اين زمين��ه ترديد جدي 

وجود دارد. 

حامد ش��اكرنژاد اخيراً از افزايش مراجعاتي 
سخن گفته كه دوس��ت دارند فرزند خود را 
به دوره هاي حفظ و قرائت بفرستند. آيا اين  
خانواده ها دو ماه پس از اتمام اين برنامه نيز 
اين شوق را خواهند داشت؟ آيا صرف افزايش 
حافظان در كشور، شرط كافي براي نزديك  
شدن به يك  جامعه سالم قرآني خواهد بود؟ 
آيا مخاطبان در كنار لذت بردن  از تلاوت آيات 
قرآن، از مفاهيم آن نيز بهره مند شده اند؟ آيا 
محتواي اين برنامه و مهمان��ان آن، كمكي 
براي حل گره ه��اي اخلاق��ي و  ذهني افراد 

جامعه هم كرده است؟
شكي نيست كه انس بيش��تر با قرآن منشأ 
فوايد زيادي است، اما نبايد فراموش كرد كه 
اگر محفلي ها يا برنامه سازان مذهبي ديگر به 
دنبال تأثيراتي ماناتر هستند هم بايد بتوانند 
اقش��ار  مختلف را درگير كنند )نه اينكه اين  
برنامه حتي براي مخاطبان روزه بگير كمي 
دورتر از فضاهاي مذهبي سنتي هم جذابيتي 
نداشته باش��د( هم از لايه هاي احساسي به 
لايه هاي ش��ناختي- رفتاري تر نفوذ كنند 
و هم يك سير رو به رش��د و پيوسته را براي 
پروژه هاي رس��انه اي قرآني حفظ كنند نه 

اينكه صرفاً محدود به ماه رمضان ها شود. 
لازم به ذكر است كه بررسي فوق، يك  بررسي 
رسانه اي است. اينكه رويكرد محفل به ترويج 
قرآن، با همه ظرايف و ملاحظات خود رويكرد 
درستي بوده است يا نه، امري  است كه نگارنده 
ترجيح مي دهد آن را به متخصصان اين كتاب 

مقدس بسپارد. 

تصويري تاريخي تر از طبس چه چيزي دشمن را بيشتر از همه خوشحال مي كند؟

چراتوپهاي۱۰۵ميليمتري؟
عليرضا تقوي نيا در كانال تلگرامي خود 
نوش��ت: در تصاويري ك��ه از تحويل 
تسليحات بازآماد شده و ارتقا يافته به 
نيروي زميني ارتش در روزهاي پيش 
منتش��ر ش��د، دهها ع��راده هويتزر 
۱0۵ميلي متري با ن��ام M101 ديده 
مي شود. اين توپ ها ساخت امريكاست 
كه در ده��ه ۱۹۶0 ميلادي توس��ط 
ايران آن هم به صورت دسته دوم خريداري ش��د، اما به دليل ويژگي هايي كه دارد، هنوز توسط 
بسياري از ارتش هاي جهان ازجمله جمهوري اسلامي استفاده مي شود. ويژگي ها و مزاياي اين 

هويتزر كه آن را به گزينه اي همچنان جذاب براي ارتش ايران تبديل كرده، به شرح زير است: 
۱( برد حداكثر ۱۱ كيلومتر

۲(وزن پايين )حدود ۲/۲ تن( كه موجب مي ش��ود حمل آن توس��ط بالگردهاي متوس��ط و 
خودروهاي مختلف لجستيك، حتي به مناطق صعب العبور ممكن گردد.

۳( اندازه كوچك و راحتي در حمل و افزايش سرعت جهت انتقال
۴( قابليت تبديل آسان به يك هويتزر خودكششي از طريق س��وار كردن آن بر كاميون هاي 

كوچك و خودروهاي تاكتيكي
۵( وزن پايين گلوله )۱۹ كيلوگرم - وزن پرتابه ۱۵ كيلوگرم( و قيمت ارزان توليد آن در تيراژ زياد

۶( نرخ آتش بالا )۷ شليك در ۶0 ثانيه( كه تقريباً دو برابر هويتزرهاي سنگين تر است.

ساختنيكتيمبزرگكاردشوارياست
كانال تلگرامي »تكراسا« با انتشار تصوير 
ف��وق نوش��ت: ت��وي تصوي��ر خط ها 
نشون دهنده ارتباط بين آدم ها هستن. 
بنابراين همونطور كه مشخصه، توي يه 
تيم با اضافه شدن يك نفر تعداد خط ها 
و در نتيجه تعداد تعاملات درون تيمي 
اضافه ميش��ه و اين همون چيزيه كه 
ساختن يه تيم بزرگ رو به يه كار سخت 
تبديل ميكنه. اضافه شدن تعاملات درون تيمي يعني افراد بيشتري براي تصميم گيري ها دخيل 
هستن، جلسات زمان بيشتري ميبرن، هماهنگ شدن همه اين افراد با هم سخت تر ميشه و همينطور 
تعداد كارهايي كه همزمان با هم در جريان هس��تن هم بيشتر ميشه و اين يعني ممكنه به راحتي 
بي نظمي و آشوب پيش بياد. همينطور براي يه مدير هم سخت تره كه بتونه با تمام اعضاي تيم ارتباط 
داشته باشه و از كارها و شرايطشون آگاه باشه. اما راه حل چيه؟ بهترين كار اينه كه توي شركت ها و 
سازمان هاي بزرگ تيم  رو به تيم هاي كوچك تري كه خودشون مستقل و تصميم گيرنده هستن 

تقسيم كنيد. همينطور لازمه كه تمام فرايندها و تصميم گيري ها سيستم مشخصي داشته باشن. 

قابليتجديدگوگلميت
برايمديريتتصاويردرتماسهايآنلاين

كانال تلگرامي » تك توب« خبر داد: گوگل 
قابليتي رو به نرم افزار تماس تصويري و 
ويدئو كنفرانس Google Meet اضافه 
كرده كه ب��ا اون ميتوني��د تصوير هر 
در  ش��ركت كنندگان  از  ك��دوم 
ويدئوكنفرانس رو به دلايل مختلفي 
مثل اينكه حواستون رو پرت ميكنه، از 
قيافه اش خوش��تون نمي��اد يا حتي 
صرفه جويي در ترافيك اينترنتتون رو قطع كنيد و فقط صداش بشنويد. طبيعتاً هم خودش و هم 
ديگر افراد موجود از اين موضوع باخبر نميشن! براي استفاده از اين قابليت فقط كافيه روي تصوير 
يكي از اعضای موجود در ويدئوكنفرانس راست كليك كنيد و گزينه Dont Watch رو انتخاب 

كنيد تا تصوير اون قطع بشه و فقط صداي اون براي شما پخش بشه.

رفراندومشعارياراهحل؟!
عزيز غضنفري در كانال تلگرامي خود 
نوشت: رهبر معظم انقلاب اسلامي در 
ديدار با دانشجويان فرمودند: »مسائل 
گوناگون كشور مگر قابل رفراندوم است؟ 
كجاي دنيا اي��ن كار را مي كنند؟ مگر 
همه مردم كه بايد در رفراندوم شركت 
كنند امكان تحليل آن مسئله را دارند؟« 
در اصل ۵۹ قانون اساس��ي مراجعه به 
آراي مردم در »مسائل بسيار مهم اقتصادي، سياسي، اجتماعي و فرهنگي« مطرح شده است. توجه 
به اين موضوع از نقاط عطف قانون اساسي جمهوري اسلامي ايران به حساب مي آيد. در اين زمينه 
گفتني است كه انقلاب اسلامي ايران تنها انقلاب جهان است كه نظام برآمده از انقلاب را به رفراندوم 
گذاشت و قانون اساسي به رفراندوم گذاشته شد.  در عين حال لازم است به اين نكته نيز اشاره كرد كه 
براي اجراي رفراندوم يك مسير قانوني پيش بيني شده است. طبيعتاً اين راه مفتوح است، اما به نظر 
مي آيد توجه به فرامتن موضوع رفراندوم و انگيزه هاي آن از اهميت بيشتري برخوردار است، چون 
اينگونه تصور مي شود كه انگيزه طراحان موضوع رفراندوم طي اين سال ها بيشتر سياسي و منبعث از 
تمايلات جناحي بوده است تا اينكه بخواهند از طريق رفراندوم گره اي از مشكلات باز شود. مهم ترين 
پرسشي كه در اين باره قابليت طرح دارد آن است كه »مسائل بسيار مهم« كشور كه هم اكنون از طريق 
عادي قابل حل نيستند چيست؟ در سال هاي گذشته كدام مسئله به شكلي اساسي و فراگير ذهن و 

روان مردم را درگير خودش كرده است؟ طبعاً مسائل و مشكلات معيشتي و اقتصادي. 
آن چهره سياس��ي كه در دوره مسئوليتش شديدترين مش��كلات اقتصادي بر كشور تحميل شد و 
شاخص هاي اقتصادي بدترين وضعيت ممكن را تجربه كرد، از اينكه در دوران اداره كشور توسط دولتش 
و حتي بعد از آن موضوع رفراندوم را مطرح مي كند، دقيقاً به دنبال چيست؟ فردي كه بر اثر سوءتدبير در 
اجرا، سبب شد در سال ۱۳۹8 در پي تغيير قيمت بنزين در كشور فاجعه درست شود و در مرحله اي ديگر 
مردم را به بازار سرمايه دعوت مي كند اما مدتي بعد مردم به خاك سياه نشانده مي شوند، درباره چه چيزي 
مي خواست همه پرسي برگزار كند؟ او بارها موضوع رفراندوم را به فضاي عمومي و رسانه اي كشاند، اما 

يك بار نگفت درباره چه چيزي بايد رفراندوم كرد و هيچ گاه سازوكار برگزاري رفراندوم را طي نكرد!
مشخص است كه چنين فردي هم به دنبال تبليغات و كار سياسي است و هم اينكه مي خواهد ضعف هاي 
خودش را پشت شعارهايي از اين دست پنهان كند. امر پيچيده اي نيس��ت؛ ديروز و امروز و حتي فردا 
مهم ترين مشكل و مطالبه مردم حل مسائل اقتصادي و معيشتي است. راه آن نيز رجوع به آرای كارشناسان 

دلسوز، به كارگيري مديران اجرايي توانمند و گسترش روحيه انسجام بين مردم و مسئولان است.

 چرا در معرفي وزير پيشنهادی 
آموزش و پرورش تعلل مي شود؟

علي فلاحتكار در توئيتي نوشت: خود كرده را تدبير نيست! اگر گزينه اي براي 
وزارت آپ نداشتيد چرا وزير قبلي را مجبور به استعفا كرديد؟ اگر سرپرست 
فعلي يا هركس ديگري گزينه شما براي تصدي وزارت هستند پس چرا با تعلل 

در معرفي به مجلس راه را بر دلالان و باج گيران باز مي كنيد؟ #بديهيات

 روايت ارادت شاه عباس صفوي 
به شاهنامه

محمدجعفر محمدزاده توئيت كرد: مي گويند ش��اه عباس صفوي كه به 
نسخه برداري از شاهنامه فردوسي بسيار مش��تاق بود، شب هايي بسيار 
ارادت و علاقه خود به شاهنامه را چنين نشان مي داد كه چراغ مي گرفت تا 
استاد علي رضا عباسي خوشنويس و نگارگر شهير، به نوشتن شاهنامه اين 

ميراث ملي و معنوي ايرانيان بپردازد. #منوفارسي #قندپارسي

ايده هايتان را بنويسيد
حاتم ابتسام در توئيتي نوشت: ايده هايتان را بنويسيد، پيش از آنكه براي 
كسي تعريف كنيد. تعريف شفاهي قصه ها انرژي لازم براي نوشتنش را 
از بين مي برد. مخصوصاً اگر تا حدي از سوي آدم هاي صاحبنظر تحسين 

شويد، گويي به مرادتان رسيديد و ديگر اصلًا نمي نويسيد. 

مي شود به تشتت ويراستاري پايان داد؟
حسين جاويد در كانال تلگرامي خود نوشت: كاش مي شد در مرحله  اول و 
بي دخالت نهادهاي دولتي، فرضاً، مديران ۱0 مؤسسه  انتشاراتي بزرگ ايران 
گرد مي آمدند و سرويراستارهايشان را مأمور تدوين شيوه  نامه اي مشترك 
مي كردند و به اين تشتت پايان مي دادند. اين مي توانست آغاز روند پيوستن 
ناشران ديگر و توافق بر سر شيوه نامه اي همگاني باشد. هر كتابي را كه باز 
مي كني يك رسم الخط و كتاب پردازي خاص دارد و بلبشويي در بازار نشر 
حاكم شده كه هيچ وقت سابقه نداشته است. خوانندگان كتاب چه گناهي 
كرده اند كه بايد تاوان كم تجربگي ها، س��لايق و باورهاي خاص و سعي و 

خطاهاي برخي ناشرها و سرويراستارها را بدهند؟
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